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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Zánik společného nájmu bytu manželi ve
vztahu k zániku manželství
Zánik společného nájmu bytu manžely jako následek zániku manželství ve svých ustanoveních
upravuje zákon 40/1964 Sb., občanský zákoník. Právní úprava postihuje jak zánik společného nájmu
bytu manžely jako následek smrti jednoho z manželů, tak i zánik společného nájmu bytu manžely
jako následek rozvodu manželství.

Zánik společného nájmu bytu manžely jako následek zániku manželství ve svých ustanoveních
upravuje zákon 40/1964 Sb., občanský zákoník. Právní úprava postihuje jak zánik společného nájmu
bytu manžely jako následek smrti jednoho z manželů, tak i zánik společného nájmu bytu manžely
jako následek rozvodu manželství.

Smrt jednoho z manželů, kterým svědčí společný nájem bytu manžely, zapříčiňuje zánik společného
nájmu bytu manžely. Podle ustanovení § 707 občanského zákoníku zemře-li jeden z manželů, kteří
byli společnými nájemci bytu, stane se jediným nájemcem pozůstalý manžel. Děje se tak ze zákona a
je vyloučeno, aby došlo k přechodu práva nájmu bytu ještě na jiné osoby (například společné dítě
manželů), byť by s manžely, kterým svědčil společný nájem bytu manžely, žily ve společné
domácnosti.

Jde-li o byt družstevní, zanikne smrtí jednoho z manželů společný nájem bytu manžely. V případě že
bylo právo na družstevní byt nabyto za trvání manželství, zůstává členem družstva pozůstalý manžel
a jemu náleží členský podíl, k čemuž je povinen přihlédnout soud v řízení o dědictví. Pokud zemřel
manžel, který nabyl právo na družstevní byt před uzavřením manželství, přechází jeho smrtí členství
v družstvu a nájem družstevního bytu na toho dědice, jemuž připadl členský podíl. Jde-li o více
předmětů nájmu, může členství zůstavitele přejít na více dědiců.

Rozvod manželství sám o sobě ještě neznamená zánik společného nájmu bytu manželi. Ten může
zaniknout buď na základě dohody, kterou rozvedení manželé uzavřou nebo v případě, že nedojde k
uzavření dohody, zanikne společný nájem bytu manžely rozhodnutím soudu.

Manželé mohou dohodu uzavřít až poté, co nabude právní moci rozsudek, kterým se rozvádí
manželství. Občanský zákon nepředepisuje formu, ve které má být tato dohoda uzavřena, je však
vhodné, aby byla zvolena forma písemná. Z dohody musí vyplývat vůle manželů zrušit společný
nájem bytu manžely a musí z ní být zřejmé, který z rozvedených manželů se stane výlučným
nájemcem bytu a který z nich byt vyklidí.

Jestliže manželé nejsou schopni uzavřít dohodu o zrušení společného nájmu bytu, rozhodne podle §
705 občanského zákoníku na návrh jednoho z nich soud. Soud rozhodne, že se zrušuje právo
společného nájmu bytu a současně určí, který z manželů bude byt nadále užívat jako nájemce. Při
rozhodování o dalším nájmu bytu je soud povinen přihlédnout k zájmům nezletilých dětí a stanovisku
pronajímatele, kterému musí vždy dát prostor k tomu, aby se vyjádřil k otázce, kdo z rozvedených
manželů má být nadále užívat. Soud samozřejmě může kromě uvedených hledisek vzít na zřetel i
hlediska jiná, v zákoně nevymezená.

Pokud se jedná o družstevní byt, pak podle ustanovení § 705 odst. 2 občanského zákoníku v situaci,
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že právo na uzavření smlouvy o nájmu družstevního bytu nabyl jeden z rozvedených manželů před
uzavřením manželství, zanikne právo společného nájmu bytu rozvodem. Právo byt užívat zůstane
tomu z manželů, který nabyl práva na nájem bytu před uzavřením manželství. V ostatních případech
společného nájmu družstevního bytu rozhodne soud, nedohodnou-li se rozvedení manželé, na návrh
jednoho z nich o zrušení tohoto práva, jakož i o tom, kdo z nich bude jako člen družstva dále
nájemcem bytu. Tímto zanikne i společné členství rozvedených manželů v družstvu.

© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů, judikatura, právo | www.epravo.cz

Další články:
Promlčení zápůjčky na dobu neurčitou a změna judikatury Nejvyššího soudu
Jak dlouho po podání žádosti o vydání stavebního povolení musí žadatel udržovat podkladová
stanoviska platná a aktuální?
Ne/podceňování zastupitelnosti bezpečnostních rolí dle zákona o kybernetické bezpečnosti
Právo a umělé inteligence: AI Act, osobní údaje, kyberbezpečnost a další regulace
Dítě a dovolená v zahraničí: Co dělat, když druhý rodič nesouhlasí s cestou?
Cena zvláštní obliby – kdy má citový vztah poškozeného k věci vliv na výši odškodného?
Umělá inteligence v právu: Efektivní pomoc nebo riziko pro odborný úsudek?
Úvodní vhled do klasifikace povinných osob dle návrhu nového zákona o kybernetické
bezpečnosti
Rodinná nadace s dceřinou společností: Alternativa ke svěřenskému fondu pro správu
rodinného majetku
Řádné prověření podnětu jako podklad pro místní šetření (nález Ústavního soudu)
Zákon č. 73/2025 Sb.: Advokacie v nové éře regulace a ochrany důvěrnosti

http://www.epravo.cz
https://www.epravo.cz/top/clanky/promlceni-zapujcky-na-dobu-neurcitou-a-zmena-judikatury-nejvyssiho-soudu-119775.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/obcanske-pravo/jak-dlouho-po-podani-zadosti-o-vydani-stavebniho-povoleni-musi-zadatel-udrzovat-podkladova-stanoviska-platna-a-aktualni-119740.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/obcanske-pravo/jak-dlouho-po-podani-zadosti-o-vydani-stavebniho-povoleni-musi-zadatel-udrzovat-podkladova-stanoviska-platna-a-aktualni-119740.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/nepodcenovani-zastupitelnosti-bezpecnostnich-roli-dle-zakona-o-kyberneticke-bezpecnosti-119741.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pravo-a-umele-inteligence-ai-act-osobni-udaje-kyberbezpecnost-a-dalsi-regulace-119738.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/dite-a-dovolena-v-zahranici-co-delat-kdyz-druhy-rodic-nesouhlasi-s-cestou-119737.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/cena-zvlastni-obliby-kdy-ma-citovy-vztah-poskozeneho-k-veci-vliv-na-vysi-odskodneho-119714.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/umela-inteligence-v-pravu-efektivni-pomoc-nebo-riziko-pro-odborny-usudek-119639.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/uvodni-vhled-do-klasifikace-povinnych-osob-dle-navrhu-noveho-zakona-o-kyberneticke-bezpecnosti-119626.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/uvodni-vhled-do-klasifikace-povinnych-osob-dle-navrhu-noveho-zakona-o-kyberneticke-bezpecnosti-119626.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/rodinna-nadace-s-dcerinou-spolecnosti-alternativa-ke-sverenskemu-fondu-pro-spravu-rodinneho-majetku-119698.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/rodinna-nadace-s-dcerinou-spolecnosti-alternativa-ke-sverenskemu-fondu-pro-spravu-rodinneho-majetku-119698.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/radne-provereni-podnetu-jako-podklad-pro-mistni-setreni-nalez-ustavniho-soudu-119648.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/zakon-c-732025-sb-advokacie-v-nove-ere-regulace-a-ochrany-duvernosti-119646.html

